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چه کسی از »ازازیل« 
راضی است؟

فصل اول نظر مخاطبان را جلب نکرد؛  حسن فتحی از 
ادامه ساخت فصل دوم منصرف شد

 »کورالاین«؛ پرفروش ترین و 
پرمخاطب ترین نمایش تئاتر وحدت 

نمایــش »کورالایــن« با 
نزدیک 10اجــرای دیگر 
به کارش پایــان می دهد 
و ایــن اتفــاق در حالــی 
رقم می خورد کــه عنوان 
پرفروش تریــن نمایــش 
تاریخ تــالار وحدت درباره 
آن بــه  کار مــی رود. بــه 
گزارش همشهری آنلاین، 
»کورالاین« با نویسندگی، 

طراحی و کارگردانی امیدرضا ســپهری از دی ماه روی صحنه 
رفته و تا سوم اردیبهشت روی صحنه است. این نمایش درباره 
دختـر 11 ساله ای اسـت که مجبور می شود به خاطر شغل پـدر 
و مـادرش بـــه خانه ای در شهر دیگری برود و به همین دلیل، 
دوستانش را از دســـت می دهد. خانه جدید بـه چنـد قسـمت 
تقسیم و به آدم های متفاوتی اجاره داده شده است که هر کدام 
از آدم ها سرنوشت متفـــاوت و گذشـــته های خاصـی دارنـد. 
نمایش برداشتی از انیمیشنی آمریکایی به همین اسم است که 
سال2009 منتشر شد و در فروش و جذب مخاطب بسیار موفق 
بود. کورالاینی هم که این روزها در تــالار وحدت روی صحنه 
است، کورالاین مخاطبان زیادی داشته و گفته شده 26هزار نفر 
آن را تماشا کرده اند. با احتساب این تعداد و همین طور با توجه به 
رقم بلیت 300هزار تا 700هزار تومانی این نمایش، »کورالاین« 
نزدیک 13میلیارد تومان فروش داشته است)با در نظر گرفتن 
متوســط بلیت 500هزار تومانی(. 13میلیارد تومان البته رقم 
بالایی برای فروش یک نمایش است، اما آیا واقعا می توان گفت 

»کورالاین« پرفروش ترین نمایش تاریخ تالار وحدت است؟

سال96 حسین پارسایی نمایش پرخرج و پرسر و صدای »اولیور 
توئیست« را در همین تالار وحدت اجرا کرد. برخلاف نام و حرف 
نمایش، »الیور توئیست« نمایشی کاملا لوکس بود با قیمت بلیت 
40هزار تا 140هزار تومانی که در زمان خودش بســیار عجیب 
بود. نمایش با بازی آتیلا پسیانی، مهناز افشار، نوید محمدزاده، 
سعید چنگیزیان، ستاره پسیانی، هوتن شکیبا، داریوش موفق و 
امیرکاوه آهنین جان توانست با 122اجرا و 100هزار تماشاگر به 
فروش بیش از 8میلیارد تومان دست پیدا کند. بنابراین اگرچه از 
نظر ریالی فروش کمتری نسبت به »کورالاین« دارد که مربوط 
به قیمت بلیت است، اما تعداد مخاطب بیشتری داشته است. این 
نمایش از نخستین تئاترهایی بود که بیلبورد و تبلیغات محیطی 
داشت و در آن زمان قیمت بلیت آن و مخارج گزاف روی صحنه 

بردنش بحث های زیادی به راه انداخت.

همایون غنی زاده ســال95 نمایش »می سی ســی پی نشسته 
می میرد« را در تالار وحدت روی صحنه برد که استقبال بی نظیر 
تماشاگران را به دنبال داشــت. نمایش با بازی ویشکا آسایش، 
سجاد افشــاریان، بابک حمیدیان، همایون غنی زاده، سیامک 
صفری و داریوش موفق و با فروش 2میلیارد تومان به شگفتی 
تبدیل شد و رسانه ها از آن با تیتر هایی مثل »نمایشی که رکورد 
شکست و گیشــه را منفجر کرد« و »رکوردشکنی تاریخی یک 
نمایش« یاد کردند. در مهرماه95 این نمایش با 40هزار مخاطب 
تبدیل به پرفروش ترین نمایش تاریخ تئاتر ایران شــد که البته 
معلوم نیســت با چه معیاری این عنوان را به  دست آورد، چراکه 
به دلیل تغییر قیمــت بلیت ها در ســال های مختلف فقط رقم 
فروش نمایش نمی تواند نشان دهنده این باشد که در تاریخ تئاتر 
ایران بیشترین فروش را داشته است. به هر حال با استقبالی که 
از این نمایش صورت گرفت مهر و آبان سال97 هم غنی زاده آن 
را برای دومین بار در تالار وحدت روی صحنه برد، با این تفاوت 
که به جای بابک حمیدیان، بهرام افشاری در این دور از اجراها 
حضور داشــت. در دومین دور از اجراها هم این نمایش 21هزار 
تماشاگر داشت که نزدیک تعداد تماشاگران نمایش »کورالاین« 
اســت، اما باز هم به دلیل تفاوت قیمت بلیت در ســال1395 و 
1403 رقم فروش »کورالاین« بیشــتر است. بنابراین می توان 
گفت »کورالایــن« از نظر فروش بیشــترین رقــم را دارد، اما 

پرمخاطب ترین نمایش تالار وحدت نیست. 

خبر

خبر

»پیرپسر« می تواند رکورد فروش کمدی ها را بشکند
ابراهیم عامریان، تهیه کننده: قرار نیست همه اصغر فرهادی باشند. باید این فرصت را به فیلمسازان بدهیم 
تا تجربه کنند. فیلم »پیرپســر« اگر امسال اکران شــود و مشــکلی برایش پیش نیاید، قطعا می تواند فروش 

خوبی داشته باشد و شاید بتواند رکورد فروش کمدی ها را بشکند.٫ هفت 

حمایت از فیلم »رها«
محمد کارت، کارگردان: فیلم »رها« بی رگ و بی تفاوت به وضعیت پرفشار زندگی مردم نیست و همین شریف و عزیزش 
می کند. ما اهالی سینما و رسانه و علاقه مندان سینما باید از »رها« حمایت کنیم، نه به خاطر اینکه فیلم کاملی  است، 

بلکه به خاطر اینکه در این وضعیت جبرآمیز و غبارگرفته سینما سعی می کند آینه جامعه خود باشد.٫ مهر 

رخداد 

هالیوود 

»شگرد« به مسکو می رود 
مستند سینمایی »شــگرد« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
جعفر صادقی پس از درخشــش در جشنواره های داخلی به 
چهل و هفتمین جشــنواره بین المللی فیلم مسکو  راه پیدا 
کرد. جشنواره بین المللی فیلم مســکو یکی از معتبرترین 
رویدادهای سینمایی جهان اســت که از سال1935 برگزار 
می شود و توجه ویژه ای به ژانرهای مختلف ازجمله مستند 
دارد و هر سال میزبان آثار شاخصی از کارگردانان مطرح از 

سراسر دنیاست. 
مستندی که موفق به کســب جایزه اصلی این بخش شود 
به صورت مستقیم مجوز حضور در اسکار)2026( را دریافت 
خواهد کرد. »شگرد« محصول مرکز مستند سوره با رویکرد 
فراتهران اســت که با زاویه دیدی متفاوت ســراغ داستان 
تأسیس باشگاه کشتی »اندیشه« در روستای سیدآباد رفته، 
روایتی دلنشین از جوانانی که با تلاش و اراده فضای فرهنگی 
و اجتماعی منطقه را متحول کردنــد و راهی برای دوری از 

آسیب های اجتماعی، به ویژه اعتیاد یافتند.

 بازگشت کارگردان
»دزدان دریایی کارائیب«

گور وربینسکی از سکوت 9ساله خارج شده و به  نظر می رسد فیلمی 
بسیار سرگرم کننده   ساخته است. »موفق باشید، خوش بگذرانید، 
نمیرید« نخستین فیلم گور وربینسکی در بیش از 9سال گذشته 
است. اینطور که مهر به نقل از آسوشــیتدپرس نقل کرده، او برای 
این فیلم یک گروه عالی از بازیگران گردآوری کرده که شامل سم 
راکول، هیلی لو ریچاردســون، مایکل پنا، زازی بیتز و جونو تمپل 
است. داستان فیلم درباره مردی از آینده)با بازی راکول( است که 
ترکیب دقیقی از حامیان ناراضی از وضعیت)ریچاردسون، پنیا، بیتز 
و تمپل( را به خدمت می گیرد تا به او در جست وجویی یک شبه در 
یک منطقه شــهر بپیوندند و بتوانند جهان را از تهدید یک هوش 

مصنوعی سرکش نجات دهند.
ساخت این فیلم مارس سال پیش در آفریقای جنوبی آغاز شده بود. 
در نخستین نمایش آزمایشی فیلم از آن به عنوان یک ماجراجویی 
هوشــمندانه و اصیل یاد شد که نشــان می دهد هوش مصنوعی 
چگونه ما را راضــی می کند که واقعیت مجــازی رضایت بخش تر 
از واقعیت معیوب و خشــن امروز ما است. بســیاری از جلوه های 
بصری شــگفت انگیز فیلم، ازجمله طراحی بسیار بدیع زامبی ها و 
تصاویری که یادآور »نابودی«)در ژانر خیال پردازی علمی و اکشن 
به نویسندگی و کارگردانی الکس گارلند( هستند در این فیلم وجود 
دارد. در پایان، تماشاگران به طور کامل با پایان فیلم کنار آمدند و آن 
را بسیار تشویق کردند. وربینسکی قبل از توقف فیلمسازی اش در 
9سال  اخیر، با فیلم هایی چون »حلقه«، »دزدان دریایی کارائیب«، 
»رنگو« و »مرد آب وهوا« کاملا موفق ظاهر شــده بود. با این حال، 
او با ساخت »رنجر تنها« در سال2013 
که یکی از کم فروش ترین فیلم های 
 ســال شــد و پس از آن با فیلم

»درمانی بــرای ســلامتی« در 
ســال2016 بــا رکــود کاری 
مواجه شــد. ســال2018 گفته 
شد وربینســکی فیلمی با محوریت 
گامبیــت در دنیــای »مــردان 
 ایکــس« می ســازد، امــا از پروژه

کناره گیری کرد.

حکم رســمی مدیرعامل جدید بنیاد 
سینمایی فارابی اعلام و منتشر شد.گزارش2

در شرایطی که بیش از 4ماه است بنیاد 
ســینمایی فارابی با سرپرستی ســیدمهدی سجادی، 
خزانه دار بنیاد اداره می شود و در آخرین روزهای سال هم 
نام حامد جعفری به عنوان گزینه مدیرعاملی مطرح بود 

سرانجام خبر انتخاب مدیرعامل جدید به صورت 
رســمی منتشــر شــد و به این ترتیب، حامد 
جعفری چهاردهمین مدیرعامل این مجموعه 
سینمایی شد. اعضای هیأت امنای آن نیز که 
دی ماه سال گذشته براساس احکامی از سوی 

ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی اعلام شد، 
محسن حاجی میرزایی)رئیس 

دفتر رئیس جمهــور(، ســیدحمید پورمحمدی)معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور(، 
حسین افشــین)معاون علمی و فناوری رئیس جمهور(، 
سیدمحســن مهاجرانی)مدیر گــروه فرهنگی معاونت 
بررســی دفتر مقام معظم رهبــری(، منوچهر محمدی، 
مرضیه سادات برومند یزدی، حســن خجسته باقرزاده، 
سیدرضا میرکریمی و رائد فریدزاده هستند. طبق 
اعلام اداره کل روابط  عمومی سازمان سینمایی در 
حکم رائد فریدزاده خطاب به حامد جعفری آمده 
 اســت: »نظر به تخصص، تعهد و تجارب ارزنده  
جناب عالی در حوزه فرهنــگ، به ویژه عرصه  
سینما و به استناد مصوبه جلسه مورخ 
بیست و ششم اســفند1403 
هیأت امنای بنیاد ســینمایی 

فارابــی، جناب عالــی به موجــب این حکــم به عنوان 
»مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی« منصوب می شوید 
.انتظار می رود با عنایت به سیاســت های کلان سازمان 
امور سینمایی و سمعی بصری در مسیر تحقق برنامه های 
ابلاغی، اهتمام ویژه ای داشــته باشــید.« مواردی که در 

بخشی از وظایف ابلاغی این حکم آمده است:

     حمایت از تحقیق و نگارش فیلمنامه با رویکرد ارتقای 
متن و کیفی سازی

   حمایت از تولید فیلم های سینمایی شاخص و حرکت 
به  سوی مشارکت خاص به جای عام
   تقویت سینمای کودک و نوجوان

    تقویت بازاریابی فیلم هــای فرهنگی با هدف افزایش 
سهم و درآمد از بازار هدف .

معرفی رسمی مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی

 بازدید سرزده رئیس جمهور
از وزارت ارشاد 

مسعود پزشــکیان روز گذشته به شکل ســرزده به وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی رفت. به گزارش ایرنا، در نشستی که 
با حضور رئیس جمهور، رئیس دفتر نهاد رئیس جمهور، وزیر 
فرهنگ، معاونان و رؤسای سازمان های تابعه این وزارتخانه 
برگزار شــد گزارش هایی از اقدامات 6 ماه اخیر و همچنین 
برنامه های آتی وزارت فرهنگ دولت وفاق بررســی شد. به 
گزارش ایران پرس، پزشکیان همچنین در جریان این بازدید 
اعلام کرد: »بودجه فرهنگی به میزان کافی تخصیص داده 

می شود، اما شاهد پاسخگویی و اثربخشی لازم نیستیم.« 

اولیور توئیست

می سی سی پی نشسته می میرد

صفحه آرا: بهروز قلی پور

»ازازیل« خیلی پرسروصدا آمد، اما هرچه جلوتر رفت، معلوم شد آن  همه هیاهو 
برای هیچ بوده. اول که ماجرای آن عروسک های بدشکل و بدریخت را در فضای 
مجازی راه انداختند، برای بازاریابی سریال. بعد بهرنگ علوی آمد و در ویدئویی 
از سرقت از ماشینش و گذاشتن یکی از آن عروسک ها در ماشینش خبر داد. بعد 
معلوم شد اینها همه کمپین تبلیغاتی سریال جدید حسن فتحی است و سروکله 
بیلبوردهای سریال در شهر پیدا شد. رسانه ها داستان پلیسی سریال جدید فتحی 
را با آب وتاب فراوان شرح دادند و آن را با سریال های پلیسی موفق شبکه نمایش 
خانگی مقایسه کردند. خلاصه که همه چیز مهیای پخش سریالی پرمخاطب بود، 
اما بزرگ ترین عامل موفقیت در »ازازیل« غایب بود: »کیفیت«. ســریال هرچه 
تبلیغات داشت، کیفیت نداشت. داستان، شخصیت ها، بازی ها و هرچیزی که توان 
جذب علاقه مخاطب عام را دارد در »ازازیل« بد و بی کیفیت بود. چند قسمت که 
گذشت، »ازازیل« از سریال جدید کارگردان »شهرزاد« بدل شد به سریالی معمولی 
که بیننده  پیگیری نداشت و در فضای مجازی تکه هایش وایرال نمی شد و بحثی 

راه نمی انداخت. قطعا این وضعیت بیش از همه برای حسن فتحی گران تمام شد.

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

فتحی با انتشــار متنی در صفحه اینســتاگرامش، پایان همکاری اش را با این 
سریال اعلام کرده است. فتحی نوشته: »فصل اول سریال ازازیل پایان یافت و 
بنده ضمن قدردانی از مخاطبان این مجموعه نمایشی و تشکر از اهالی نقد و نظر 
و رسانه هایی که نفیایا اثباتا مطالبی را درباره این اثر به رشته تحریر درآوردند، بنا 
به دلایلی، انصراف رسمی خود را از ساخت فصل دوم این مجموعه اعلام می کنم.

نکته اول اینکه روند تدوین این اثر به دلیل دخالت های غیرحرفه ای و غیراخلاقی 
تهیه کننده و با وجود اعتراض ها و هشدارهای مکرر بنده، به دفعات دستخوش 
تغییرات ناصواب و ناگهانی شد و از این رهگذر قسمت های پخش شده در فصل 

اول، متحمل آسیب ها و صدماتی در تدوین گردید.
دیگر اینکه به دلیل اختلاف های مالی میان تهیه کننده و پلتفرم پخش کننده، 
علاوه بر دستمزد چند ماه عقب افتاده گروهی از بازیگران و عوامل پشت صحنه، 
فیلمبرداری سکانس های بسیار مهمی از فصل اول و دوم در تهران، شمال کشور 
و شهر استانبول ترکیه، با وجود گوشــزدهای مکرر بنده، از جانب هر دو طرف 

دعوا، پشت گوش انداخته شد.
هرچند اینجانب به یاری همکارانم، تصویربرداری بیش از 80 درصد فصل دوم 
این سریال را در شرایطی مرارت بار به انجام رسانده ایم، اما اکنون در اعتراض به 
رفتار سخیف و غیرقانونی تهیه کننده، عهدشکنی ها و نقض مکرر قول و قرارها 
از جانب ایشــان و پلتفرم پخش کننده، ضمن پوزش از مخاطبان گرامی آثارم، 
انصراف خود را از ادامه کار اعلام می کنم و درصورت پخش فصل دوم این اثر با 
هر صورت و هر عنوانی، مسئولیتی در قبال کیفیت آن بر عهده نخواهم داشت.«

اولین چیزی که از این نوشــته مشخص اســت، درگیری فتحی با تهیه کننده 
ســریال اســت. تهیه کننده »ازازیل« حســن خدادادی اســت که قبلا تهیه 
مجموعه های »مهمونی 1و 2« و »همرفیق« را انجام داده. هر دوی این برنامه ها 

تاک شو بودند و »ازازیل« نخستین سریال کارنامه خدادادی است.
فتحی قبلا هم با تهیه کنندگان آثارش به مشــکل خورده بود. معروف ترینش 
فیلم سینمایی »مست عشــق« بود که با طرف ترکیه ای به مشکل خورد و کار 
مدت ها معلق ماند و در آخر طرف ترکیه ای سهمش را به طرف ایرانی واگذار کرد 

تا قضیه فیصله پیدا کند.
اما نکته مهم بیانیه بی تقصیری فتحی در فصل دوم »ازازیل«، اشــاره به انجام 

80درصد از تصویربرداری سریال است. سریالی که 80درصدش تصویربرداری 
شــده، حتی درصورت باقی ماندن آن 20درصد و تدوین نشدنش، باز هم 
کارگردانی که 80درصد سریال را گرفته، در محصول نهایی سهیم است؛ 

حتی اگر خودش اعلام کند مشارکتی در نتیجه نهایی ندارد.
در این وضعیت، سؤال اصلی این است که بودجه این سریال هایی که حتی 
سازندگانشــان هم آنها را گردن نمی گیرند، از کجا تهیه می شود و سود 

حاصل از ساخت آنها به جیب چه کسانی می رود. 

فتحی: مسئولیتی درقبال فصل دوم ندارم

فصل اول »ازازیل« حســن فتحی با ســیزدهمین قســمتش به انتها رسید، 
درحالی که از همان قســمت اول نقدهای خوبی نگرفت، تماشاگرانش ناراضی 
بودند و خود فتحی هم از ســاخت فصل دوم انصراف داد. »ازازیل« نخســتین 
تجربه حسن فتحی در ژانر وحشت بود. او پیش از این ملودرام های تاریخی مثل 
»شهرزاد« و »مدار صفر درجه« را ساخته بود که تماشاگران زیادی داشتند و 
با» ازازیل« گونه دیگری در سریال ســازی  را تجربه کرد که در آن اگر نگوییم 
موفق نبود، دست کم موفقیت ساخته های قبلی اش را تکرار نکرد. تماشاگرانی 
که با ساخته های قبلی فتحی خاطره داشــتند، منتظر سریال دیگری با همان 
جذابیت بودند، اما خیلی زود ناامید شدند. آنها با سریالی مواجه شدند که قرار بود 
وحشت زده شان کند، اما بیشتر از آن، آنها را خنداند. بسیاری از همان قسمت اول 
شروع به نقد سریال کردند و آن را کاری ضعیف دانستند. بعضی هم البته معتقد 
بودند باید صبر کرد و دید با پیشرفت داستان و در قسمت های بعد چه اتفاقی 

 می افتد. اما با پایان فصل اول، میزان انتقادها باز هم بیشتر شد. 

پایان فصل اول »ازازیل«؛ منتقدان ناراضی، مخاطبان پشیمان

برخی منتقدان از این نوشته اند که بسیاری از گره ها حتی در آخرین قسمت این فصل 
هم باز نشدند و احتمالا در فصل بعدی باید منتظر پاسخ هایی برای سؤال هایی که ایجاد 

شده باشیم.
منتقدی نوشته: »طرفداران آثار این خالق تاریخی ساز از همان قسمت ابتدایی با سؤالات 
و ابهامات زیادی روبه رو شدند. داستان هرچه پیش رفت بر ابهاماتش افزوده شد و انتظار 
برای پاسخ به آنها در طول سریال بیشتر، اما مشکل از جایی آغاز شد که دائما بر تعداد 
این گره ها افزوده  می شد؛ اما گره گشــایی منطقی و درستی اتفاق نمی افتاد تا اینکه در 
قسمت پایانی فصل اول، مخاطب متوجه  می شود که سرمنشأ همه این اتفاقات یک نیروی 
شیطانی بوده که سناریونویس هم اطلاعات زیادی درباره آن نیروی ماورایی شیطانی در 

اختیار مخاطبان قرار نمی دهد.«
او از آشفتگی در روایت داستان هم انتقاد کرده و گفته: »فتحی در نخستین قدم ورود به 
جهان ساخت سریالی ترسناک، سعی کرده فضایی پر وهم و خیال بسازد و برای ایجاد 
این فضاسازی به شکلی افراطی از موسیقی، تغییر زوایای دوربین و صحنه های خون آلود 
استفاده کرده است. این فضاسازی اغراق آمیز باعث شد تا مخاطبانی که در انتظار تماشای 

سریالی ترسناک بودند نه تنها انتظارشــان برآورده نشود که در جاهایی 
احساس فریب خوردگی و مسخره شدن کنند.« منتقدی هم از بازی های 
چند پاره در سریال نوشته است. او با مقایســه بازی بازیگران حرفه ای 

ســریال ازجمله پریناز ایزدیار، بابک حمیدیان و پیمان معادی با بازی های 
اغراق آمیز چهره های جدید به این نتیجه رسیده که بازی ها چندپاره اند و 

این موضوع به سریال لطمه بزرگی زده است.

گره هایی که بسته ماند

 واکنش پلتفرم
  عرضه کننده 

سریال »ازازیل«

اظهارات حسن فتحی با 
واکنش پلتفرم عرضه کننده 
سریال)نماوا( مواجه شده 
که در بیانیه ای مشکلات 

»ازازیل« را ناشی از اختلافات 
میان تهیه کننده و کارگردان 

دانسته و در عین حال، 
نوید حل مشکل و عرضه 

فصل دوم را داده است. در 
بخشی از این بیانیه آمده 

است: »این پلتفرم تعهدات 
مالی خود را نه تنها براساس 
قرارداد اولیه، بلکه حتی با 
وجود افزایش هزینه های 

تولید و با انعقاد متمم 
قرارداد، برآورده کرده و 

مبالغ طرف قرارداد به صورت 
کامل به تهیه کننده محترم 
پرداخت شده است. این 
موضوعی است که جناب 

حسن فتحی نیز از جزئیات 
آن کاملا مطلع است.«

مخاطبان،پشیمان از نگاه کردن سریال
ترجیع بند نظرات کاربران در شبکه ایکس و پلتفرم پخش کننده این است که از وقت گذاشتن برای دیدن این سریال پشیمان 
هستند. یکی از کاربران هم از حسن فتحی انتقاد کرده اگر سازنده »شب دهم« و »مدار صفر درجه« و »شهرزاد« هستید، چرا 
این سریال را ساخته اید؟ واکنش کاربر دیگری به قسمت آخر این است که با چندین فقره مرگ ومیر و بدون هیچ نتیجه گیری 
تمام شد! دیگری هم نوشته: » ازازیل به جای ترسناک بودن، کاملا کمدی بود. هیچ سریالی به بدی این سریال با این همه بازیگر 
ندیده بودم!«  املای کلمه ازازیل هم موضوع دیگری بوده که کاربران به آن اشاره کرده اند و نوشته اند: املای صحیح آن عزازیل 
است و انتقاد کرده اند که چرا اشتباه املایی در کلمات به فیلم ها و سریال ها هم راه پیدا کرده است،هرچند در فرهنگ های 
مختلف هر دو املای ازازیل و عزازیل به کار رفته اند.  به هرحال با وجود انصراف حسن فتحی از ساخت فصل دوم سریال معلوم 
نیست فصل دیگری برای آن وجود دارد یا نه. اما یک نکته در این میان مهم به نظر  می رسد. اینکه ژانر وحشت در ایران رسما 
ژانر تجربه نشده ای است و به جز یکی،دو نمونه نمی توان سراغی از آن گرفت. بنابراین به نظر  می رسد باید اجازه داد تا تجربه های 

مختلف در این ژانر شکل بگیرند؛ شاید در گذر زمان و با آزمون و خطا، تجربه های بهتری در این ژانر داشته باشیم. 


